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مليار  ستضيف320   الاصطناعي  الذكاء  تطبيقات  حنفي:  خالد 
دولار إلى الناتج المحلي الإجمالي للشرق الأوسط بحلول 2030

المنتدى  حلال  حنفي،  خالد  الدكتور  العربية،  الغرف  اتحاد  عام  أمين  أكد 
العربي السنوي الأول للذكاء الاصطناعي، ضمن جلسة "دور القطاع الخاص 
العربي ورجال الأعمال في تنفيذ المبادرة العربية للذكاء الاصطناعي"، بتاريخ 
27 أغسطس 2025 في مدينة العلمين الجديدة - جمهورية مصر العربية، أنّ 
"المبادرة العربية للذكاء الاصطناعي تُثلّ رافعة استراتيجية لتحقيق التحوّل 
الرقمي وتعزيز تنافسية الاقتصادات العربية. فوفقاً لتقديرات PwC، يُكن 
لتطبيقات الذكاء الاصطناعي أن تضيف ما يقارب320  مليار دولار إلى الناتج 
المحلي الإجمالي للشرق الأوسط بحلول عام 2030، أي ما يعادل نحو2  في 

المئة من إجمالي الفوائد العالمية المتوقعة من هذه التكنولوجيا".
وأوضح أنّ "أهمية المبادرة لا تقتصر على الأرقام الاقتصادية فقط، بل تمتد 
ودعم  والطاقي،  الغذائي  الأمن  وتعزيز  جديدة،  عمل  فرص  خلق  لتشمل، 
وبهذا    ،  )SDGs( المستدامة  التنمية  أهداف  وتحقيق  والتطوير،  البحث 
تقني  مشروع  مجرد  ليست  الاصطناعي  للذكاء  العربية  المبادرة  تصبح 
فحسب، بل محركاً للنمو الاقتصادي المستدام، يسهم في بناء اقتصاد عربي 
لصالح  وتوظيفها  العالمية  التحولات  استيعاب  على  قادر  تنافسي،  رقمي 

التنمية الشاملة".
واعتبر أمين عام الاتحاد أنّ "القطاع الخاص العربي يشكّل ركيزة أساسية في 
التمويل،  العربية للذكاء الاصطناعي، ليس فقط من خلال  المبادرة  تفعيل 
بل عبر الاستثمار في الابتكار، وتبنّي الحلول الرقمية، وإقامة شراكات عابرة 
المئة  في  من85   أكثر  أن  إلى  الدولي  البنك  تقديرات  تشير  حيث  للحدود. 
الصغيرة  الشركات  توُلدّها  العربية  المنطقة  في  الجديدة  العمل  فرص  من 
ملحّة  ضرورة  الاصطناعي  الذكاء  مسار  في  إشراكها  يجعل  ما  والمتوسطة، 

لتحقيق أثر واسع".

The Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. 
Khaled Hanafy, affirmed during the First Annual Arab Forum on 
Artificial Intelligence, in the session “The Role of the Arab Private 
Sector and Businessmen in Implementing the Arab Initiative for 
Artificial Intelligence,” held on August 27, 2025, in New Alamein 
City – Arab Republic of Egypt, that “the Arab Initiative for 
Artificial Intelligence represents a strategic lever for achieving 
digital transformation and enhancing the competitiveness of Arab 
economies. According to PwC estimates, artificial intelligence 
applications could add approximately $320 billion to the Middle 
East’s GDP by 2030, which is equivalent to about 2 percent of the 
total global expected benefits from this technology.”
He explained that “the importance of the initiative is not limited 
to economic figures only, but also extends to creating new job 
opportunities, strengthening food and energy security, supporting 
research and development, and achieving the Sustainable 
Development Goals (SDGs). Thus, the Arab Initiative for 
Artificial Intelligence is not merely a technical project, but 
rather a driver of sustainable economic growth, contributing to 
building a competitive Arab digital economy capable of absorbing 
global transformations and employing them for the benefit of 
comprehensive development.”
The Secretary General of the Union considered that “the Arab 
private sector constitutes a fundamental pillar in activating the Arab 
Initiative for Artificial Intelligence, not only through financing but 
also through investing in innovation, adopting digital solutions, 
and establishing cross-border partnerships. World Bank estimates 
indicate that more than 85 percent of new job opportunities in the 
Arab region are generated by small and medium-sized enterprises, 
which makes their involvement in the path of artificial intelligence 
an urgent necessity to achieve wide impact.”

Khaled Hanafy: Artificial Intelligence Applications will 
add $320 Billion to the Middle East’s GDP by 2030



ورأى أنّ "دور القطاع الخاص لا يقف عند الاستثمار فحسب، بل يشمل: 

بناء الشراكات التكنولوجية الدولية لنقل المعرفة وتوطين التكنولوجيا. تمويل 

البحث والتطوير )R&D( في الجامعات ومراكز الابتكار العربية، بما يضمن 

خلق بيئة ابتكار مستدامة. احتضان المواهب عبر التدريب وبناء القدرات، 

ر بـ 2  مليون وظيفة رقمية شاغرة  لسد فجوة المهارات الرقمية التي تقُدَّ

عربياً بحلول 2030 بحسب المنتدى الاقتصادي العالمي".

واستعداده  بمرونته  الخاص،  "القطاع  أنّ  على  حنفي  خالد  الدكتور  وشدد 

للمخاطرة، هو الشريك الذي لا غنى عنه في تنفيذ المبادرة العربية للذكاء 

يعزّز  واقع ملموس  إلى  تتحوّل من رؤية طموحة  أن  الاصطناعي، وضمان 

"الغرف  أنّ  موضحا  المستدامة".  التنمية  ويخدم  الرقمي  العربي  الاقتصاد 

المؤسسي  الإطار  يمثلان  العربية،  الغرف  اتحاد  ومعها  العربية،  التجارية 

طاقاته  وتوجيه  العربي  الخاص  القطاع  صوت  توحيد  على  القادر  الأوسع 

العربية  الغرف  فاتحاد  الاصطناعي.  للذكاء  العربية  المبادرة  تنفيذ  نحو 

يشكل أكبر شبكة اقتصادية عربية مشتركة. وهو مؤهل لأن يكون: منصة 

سياسات  تبنّي  لتعزيز  الأعمال  ورجال  الحكومات  بين  الإقليمي  للتنسيق 

داعمة للذكاء الاصطناعي. وكذلك جسر للتكامل العربي – الدولي من خلال 

لنقل  المجال  يفتح  بما  العالمية،  الغرف  اتحادات  مع  استراتيجية  شراكات 

مبادرات  عبر  الناشئة  للمشاريع  حاضنة  إلى  إضافة  وتوطينها.  التكنولوجيا 

التمويل المشترك وبرامج تسريع الأعمال، مستنداً إلى خبرة الغرف في رعاية 

العربي  العالم  في  والمتوسطة  الصغيرة  المؤسسات  من  المئة  في  من60   أكثر 

وبذلك، يصبح اتحاد الغرف العربية المحرك الجامع الذي يضمن أن تتحول 

المبادرة العربية للذكاء الاصطناعي إلى مشروع تكاملي، يستثمر قوة القطاع 

النمو الاقتصادي المستدام  الخاص ويترجمها إلى مشاريع واقعية تسهم في 

وبناء اقتصاد عربي رقمي تنافسي".

المصدر )اتحاد الغرف العربية(

He noted that “the role of the private sector is not limited 
to investment only, but also includes: building international 
technological partnerships to transfer knowledge and localize 
technology; financing research and development (R&D) in 
universities and Arab innovation centers to ensure the creation 
of a sustainable innovation environment; and nurturing talents 
through training and capacity building to bridge the digital skills 
gap, which is estimated at 2 million unfilled digital jobs in the 
Arab region by 2030, according to the World Economic Forum.”
Dr. Khaled Hanafy stressed that “the private sector, with its 
flexibility and readiness to take risks, is the indispensable partner 
in implementing the Arab Initiative for Artificial Intelligence, 
ensuring that it transforms from an ambitious vision into a 
tangible reality that enhances the Arab digital economy and 
serves sustainable development.” He clarified that “the Arab 
Chambers of Commerce, together with the Union of Arab 
Chambers, represent the broader institutional framework capable 
of unifying the voice of the Arab private sector and directing its 
energies toward implementing the Arab Initiative for Artificial 
Intelligence. The Union of Arab Chambers constitutes the largest 
joint Arab economic network, and it is qualified to be: a platform 
for regional coordination between governments and businessmen 
to promote the adoption of AI-supportive policies; a bridge for 
Arab-international integration through strategic partnerships with 
global chambers of commerce, opening the way for technology 
transfer and localization; and an incubator for startups through 
joint financing initiatives and business acceleration programs, 
drawing on the chambers’ experience in supporting more than 60 
percent of small and medium-sized enterprises in the Arab world. 
In this way, the Union of Arab Chambers becomes the collective 
driver that ensures the Arab Initiative for Artificial Intelligence 
transforms into an integrated project, leveraging the strength of the 
private sector and translating it into real projects that contribute 
to sustainable economic growth and the building of a competitive 
Arab digital economy.”
Source (Union of Arab Chambers)
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ريال  تريليون   3.19 إلى  يقفز  السعودية  في  المصرفي  الائتمان 
محققًا أعلى مستوياته 

واصل الائتمان المصرفي الممنوح للقطاعين العام 
أعلى  ليسجل  ارتفاعه،  السعودية  في  والخاص 
مستوياته بنهاية شهر يونيو 2025 بإجمالي بلغ 
سنوياً  نموًا  محققًا  ريال،  مليون   )3186,271(
بنسبة )%15.8(، وبزيادة تجاوزت )434,429( 
مليون ريال مقارنة بالمدة ذاتها من عام 2024 

التي سجل خلالها )2751,842( مليون ريال.
الصادرة  الشهرية  الإحصائية  النشرة  وأظهرت 
عن البنك المركزي السعودي لشهر يونيو 2025، 
نمو إجمالي الائتمان المصرفي بنهاية الربع الثاني 
2025 بنسبة )%2.7(، بزيادة قدرها )84,310( 

 )3101,961( فيه  بلغ  الذي  نفسه،  العام  من  الأول  بالربع  مقارنة  ريال  ملايين 
مليون ريال. كما سجل نموًا شهرياً بنسبة )%0.6( بزيادة بلغت )18,713( مليون 
 )3167,558( المصرفي  الائتمان  فيه  بلغ  الذي  الماضي،  مايو  بشهر  مقارنة  ريال 

مليون ريال.
المصدر )موقع العربية.نت، بتصرفّ(

Bank credit granted to the public 
and private sectors in Saudi Arabia 
continued its increase, recording its 
highest levels by the end of June 2025, 
with a total of (3,186,271) million 
riyals, achieving annual growth of 
(15.8%), and an increase exceeding 
(434,429) million riyals compared to 
the same period in 2024, during which 
it stood at (2,751,842) million riyals.
The monthly statistical bulletin issued 
by the Saudi Central Bank for June 
2025 showed growth in total bank 
credit by the end of the second quarter 
of 2025 by (2.7%), an increase of (84,310) million riyals compared 
to the first quarter of the same year, when it reached (3,101,961) 
million riyals. It also recorded monthly growth of (0.6%), an 
increase of (18,713) million riyals compared to May, when bank 
credit reached (3,167,558) million riyals.
Source (Al Arabiya.Net Website, Edited)

Bank Credit in Saudi Arabia Jumps to 3.19 Trillion Riyals, 
Reaching Its Highest Level

روسيا تخفض توقعات النمو الاقتصادي إلى 1.5 في المئة للعام 
الحالي

بالكرملين، نمواً  أنطون سيلوانوف خلال اجتماع  الروسي  المالية  توقع وزير 
اقتصادياً بنسبة 1.5 في المئة خلال عام 2025، بانخفاض نقطة مئوية واحدة 

عن التوقعات الرسمية السابقة.
رغم  و2024   2023 عامي  خلال  قوياً  نمواً  روسيا  في  الاقتصاد  وحقق 
العقوبات الغربية العديدة التي فرضت على البلاد بعد غزوها لأوكرانيا عام 
2022، لكن الاقتصاد يشهد تباطؤاً حاداً خلال العام الحالي. وتعرض النشاط 
المحلي لضغوط بسبب نقص العمالة وارتفاع أسعار الفائدة المطبقة لمعالجة 
العسكري مستويات  الإنفاق  بلوغ  وتيرته في ظل  تسارعت  الذي  التضخم 

قياسية.
وكشف سيلوانوف أمام الرئيس فلاديمير بوتين عن أن وزارة الاقتصاد تتوقع 
الآن نمواً لا يقل عن 1.5 في المئة خلال العام الحالي في حين كانت التوقعات 
الرسمية لعام 2025 عند 2.5 في المئة. وفي عام 2024، نما الاقتصاد في روسيا 
بنسبة 4.3 في المئة لكنّ البنك المركزي يتوقع نمواً يتراوح بين 1 و2 في المائة 

خلال العام الحالي.
المصدر )صحيفة الشرق الأوسط، بتصرفّ(

Russian Finance Minister Anton Siluanov expected, during a 
meeting at the Kremlin, economic growth of 1.5 percent in 2025, 
down by one percentage point from the previous official forecasts.
The Russian economy achieved strong growth during 2023 and 
2024 despite the many Western sanctions imposed on the country 
after its invasion of Ukraine in 2022, but the economy is witnessing 
a sharp slowdown this year. Domestic activity has come under 
pressure due to labor shortages and high interest rates imposed to 
curb inflation, which has accelerated as military spending reached 
record levels.
Siluanov revealed to President Vladimir Putin that the Ministry of 
Economy now expects growth of no less than 1.5 percent this year, 
while the official forecasts for 2025 were at 2.5 percent. In 2024, 
the Russian economy grew by 4.3 percent, but the central bank 
expects growth ranging between 1 and 2 percent this year.
Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

Russia Lowers Economic Growth Forecast to 1.5 Percent 
for the Current Year

https://www.alarabiya.net/aswaq/economy/2025/08/27/%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%A6%D8%AA%D9%85%D8%A7%D9%86-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%B5%D8%B1%D9%81%D9%8A-%D9%81%D9%8A-%D8%A7%D9%84%D8%B3%D8%B9%D9%88%D8%AF%D9%8A%D8%A9-%D9%8A%D9%82%D9%81%D8%B2-%D8%A7%D9%84%D9%89-319-%D8%AA%D8%B1%D9%8A%D9%84%D9%8A%D9%88%D9%86-%D8%B1%D9%8A%D8%A7%D9%84-%D9%85%D8%AD%D9%82%D9%82-%D8%A7-%D8%A7%D8%B9%D9%84%D9%89-%D9%85%D8%B3%D8%AA%D9%88%D9%8A%D8%A7%D8%AA%D9%87
https://www.alarabiya.net/aswaq/economy/2025/08/27/%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%A6%D8%AA%D9%85%D8%A7%D9%86-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%B5%D8%B1%D9%81%D9%8A-%D9%81%D9%8A-%D8%A7%D9%84%D8%B3%D8%B9%D9%88%D8%AF%D9%8A%D8%A9-%D9%8A%D9%82%D9%81%D8%B2-%D8%A7%D9%84%D9%89-319-%D8%AA%D8%B1%D9%8A%D9%84%D9%8A%D9%88%D9%86-%D8%B1%D9%8A%D8%A7%D9%84-%D9%85%D8%AD%D9%82%D9%82-%D8%A7-%D8%A7%D8%B9%D9%84%D9%89-%D9%85%D8%B3%D8%AA%D9%88%D9%8A%D8%A7%D8%AA%D9%87
https://aawsat.com/%D8%A7%D9%84%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF/5179786-%D8%B1%D9%88%D8%B3%D9%8A%D8%A7-%D8%AA%D8%AE%D9%81%D8%B6-%D8%AA%D9%88%D9%82%D8%B9%D8%A7%D8%AA-%D8%A7%D9%84%D9%86%D9%85%D9%88-%D8%A7%D9%84%D8%A7%D9%82%D8%AA%D8%B5%D8%A7%D8%AF%D9%8A-%D8%A5%D9%84%D9%89-15-%D9%84%D9%84%D8%B9%D8%A7%D9%85-%D8%A7%D9%84%D8%AD%D8%A7%D9%84%D9%8A
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